
ROTARY VALVES
ZSL, ZSS, ZSM AND ZSG

 
ZELLENRADSCHLEUSEN
ZSL, ZSS, ZSM UND ZSG



ROTARY VALVES FOR A SAFE AND 
CONTROLLED DISCHARGE
Rotary valves from Scheuch COMPONENTS facilitate the controlled discharge and metering of materials in granular or 
powder form, such as dust, chips and fibrous bulk materials. Since 1980, we have been manufacturing over 1,800 rotary 
valves annually in Aurolzmünster. A range of designs are available to suit various requirements, with throughput volumes to 
accommodate every case. 
Our rotary valves are type-examined to Directive 2014/34/EU and are therefore resistant to ignition and flame penetration. 
Accordingly, they guarantee the explosion-proof decoupling of key plant components.

TYPE ZSL

This type is suitable for free-flowing dust, high-volume chips and light fibres. 
The ZSL has rotor blades with antistatic, elastic sealing lips which are built 
into a bolted casing.

Max. differential pressure:	 8,000 Pa 
Throughput volume:	 35 to 9,122 m³/h

TYPE ZSS

The ZSS is suitable for the use of non-metallic chips as well as for free-flo-
wing dust with hard and fine graining. The casing is manufactured as a solid 
welded construction and the casing bore is hard chrome-plated. The adjusta-
ble strips of the wear-resistant rotor made from steel can be adapted to the 
respective goods being conveyed. 

Max. differential pressure: 	 80,000 Pa
Throughput volume:	 25 to 830 m³/h

TYPE ZSM

With a casing manufactured as a solid welded construction in high-strength 
steel and a rotor made from wear-resistant steel, the ZSM rotary valve is the 
most robust of the rotary valves. This type is suitable for free-flowing dust and 
high-volume wood chips. Blades on the inlet and outlet of the valve enable 
larger pieces of wood present in the goods being conveyed to be chopped off.

Max. differential pressure: 	 80,000 Pa
Throughput volume:	 120 to 2,625 m³/h

For more information, visit
www.scheuch-components.com/en

Scheuch COMPONENTS GmbH
Weierfing 68
4971 Aurolzmünster
Austria
Phone 	 +43 7752 905 - 0
E-Mail 	 office@scheuch-components.com
Web	 www.scheuch-components.com

TYPE ZSG

The ZSG type is used for free-flowing dust with both hard and fine graining. In 
the standard design, the casing and full-blade rotor are made from cast iron. 
Scheuch COMPONENTS offers various strip designs for the rotor depending on 
the goods being conveyed.

Max. differential pressure: 	 25,000 Pa
Throughput volume:	 7.5 to 15 m³/h

ZELLENRADSCHLEUSEN FÜR EIN SICHERES UND 
KONTROLLIERTES AUSTRAGEN
Die Zellenradschleusen von Scheuch COMPONENTS ermöglichen ein kontrolliertes Austragen und Dosieren von körnigen 
und pulvrigen Materialien, wie Stäube, Späne und faserige Schüttgüter. Seit 1980 fertigen wir in Aurolzmünster jährlich 
über 1.800 Schleusen. Für die unterschiedlichen Anforderungen stehen verschiedene Ausführungen mit entsprechenden 
Durchsatzvolumen zur Verfügung. 
Unsere Zellenradschleusen sind gemäß Richtlinie 2014/34/EU Baumuster geprüft und somit zünd- und flammendurch-
schlagssicher. Daher garantieren sie eine explosionssichere Entkopplung wichtiger Anlagenteile.

TYPE ZSL

Diese Type ist für fließfähige Stäube, großvolumige Späne und leichte Fasern 
geeignet. Die zsl besitzt Rotorblätter mit antistatischen und elastischen Dicht-
lippen, welche in einem verschraubten Gehäuse verbaut sind.

max. Differenzdruck:	 8.000 Pa  
Durchsatzvolumen:	 35 bis 9.122 m³/h

TYPE ZSS

Die zss eignet sich für die Verwendung von nicht metallischen Spänen sowie 
für fließfähige Stäube mit hartem und feinem Korn. Das Gehäuse ist in massi-
ver Schweißkonstruktion gefertigt und die Gehäusebohrung ist hartverchromt. 
Die einstellbaren Leisten des verschleißfesten Rotors aus Stahl können an das 
jeweilige Fördergut angepasst werden. 

max. Differenzdruck: 	 80.000 Pa 
Durchsatzvolumen:	 25 bis 830 m³/h

TYPE ZSM

Mit einem Gehäuse in massiver Schweißkonstruktion aus hochfestem Stahl 
und einem Rotor aus verschleißfestem Stahl, ist die zsm Zellenradschleuse 
die robusteste Schleuse. Diese Type eignet sich für fließfähige Stäube und 
großvolumige Holzspäne. Das Abhacken größerer Holzstücke im Fördergut 
ermöglichen die ein- und ausfallseitigen Messer.

max. Differenzdruck: 	 80.000 Pa 
Durchsatzvolumen:	 120 bis 2.625 m³/h

Weitere Informationen erhalten Sie 
unter www.scheuch-components.com

Scheuch COMPONENTS GmbH
Weierfing 68
4971 Aurolzmünster
Austria
Phone 	 +43 7752 905 - 0
E-Mail 	 office@scheuch-components.com
Web	 www.scheuch-components.com

TYPE ZSG

Für fließfähige Stäube mit hartem und feinem Korn wird die Type zsg ver-
wendet. In der Standardausführung sind das Gehäuse und der Vollblattrotor 
aus Grauguss. Je nach Fördergut bietet Scheuch COMPONENTS verschiedene 
Leistenausführungen am Rotor an.

max. Differenzdruck: 	 25.000 Pa 
Durchsatzvolumen:	 7,5 bis 15 m³/h


